

بيان صحفي

المجموعات الاغترابية تدفع نحو تعديل قانون الانتخاب لتثبيت حق المغتربين بالاقتراع في دوائرهم الأصلية وقرابة الـ 50 نائبا أعلنوا دعمهم حتى الان.

استجابةً لاقتراح قانون موحد تقدّمت به 16 مجموعة اغترابية لبنانية من مختلف بلدان الانتشار، تقدّم 9 نواب من مجلس النواب اللبناني، وهم ميشال دويهي، إبراهيم منيمنة، جورج عقيص، أسامة سعد، أديب عبد المسيح، فيصل الصايغ، نعمة فرام، هاكوب ترزيان، وأحمد الخير، يوم الجمعة الواقع في 9 أيار 2025، باقتراح قانون يرمي إلى تعديل بعض مواد القانون 44/2017 المتعلّق بانتخاب أعضاء مجلس النواب

ويهدف هذا الاقتراح إلى تمكين اللبنانيين غير المقيمين من ممارسة حقهم في الاقتراع ضمن دوائرهم الانتخابية الأصلية، كما حصل في الانتخابات الأخيرة، وذلك عبر إلغاء المقاعد الستة المخصّصة للمغتربين، تأكيداً على مبدأ المساواة الكاملة في الحقوق السياسية بين اللبنانيين المقيمين والمغتربين

وقد أعلن، حتى لحظة صدور هذا البيان، عدد من الكتل النيابية والنواب المستقلين وابرزهم، بولا يعقوبيان، حليلة قعقور، نجاة صليبا، مارك ضو، ملحم خلف، إلياس جرادة، ياسين ياسين، سينتيا زراير، وضاح صادق، وإيهاب مطر، دعمهم العلني لهذا الاقتراح، في مؤشر واضح على تنامي التأييد البرلماني له، اذ بين الكتل والنواب المستقلين يصل عدد النواب المؤيدين حتى الساعة الى 50 نائبا وعلى أهمية تصويب الخلل التمثيلي بحق الاغتراب اللبناني

بدورها، أكّدت المجموعات الاغترابية المبادرة أنها ستواصل جهودها من خلال التواصل والتنسيق مع جميع النواب والكتل النيابية، بهدف تعزيز التأييد النيابي وضمان إقرار هذا التعديل الذي يُعيد الاعتبار للمغتربين اللبنانيين كمكوّن أساسي من مكونات الحياة السياسية والوطنية

المجموعات الاغترابية المبادرة: شبكة الاغتراب اللبناني، جمعية الإنتشار اللبناني ما وراء البحار، الجامعة اللبنانية الثقافية في العالم، كلنا ارادة، المنتدى اللبناني في اوروبا، مغتربين مجتمعين، مجلس التنفيذيين اللبنانيين، مواطنون لبنانيون حول العالم، صوتي، الحراك الاغترابي اللبناني، 'Change Lebanon'، 'Collectif Libanais de France'، 'Lebanese National Alliance'، 'Latin American Center .For Lebanese Studies'، 'Team Hope'، 'Our New Lebanon'

PRESS RELEASE

Diaspora Groups Push for Amendment to Electoral Law to Uphold the Right of Lebanese Expats to Vote in Their Original Electoral Districts — Nearly 50 MPs Have Announced Their Support So Far

In response to a unified legislative proposal submitted by 16 Lebanese diaspora groups from various countries around the world, 9 members of the Lebanese Parliament — Michel Douaihy, Ibrahim Mneimneh, Georges Okais, Osama Saad, Adib Abdel Massih, Faisal Sayegh, Neemat Frem, Hagop Terzian, and Ahmad El-Kheir — submitted a draft law on Friday, May 9, 2025, to amend certain provisions of Law 44/2017 regarding the election of members of Parliament.

This proposal aims to allow non-resident Lebanese citizens to exercise their voting rights in their original electoral districts, as was the case in the most recent elections. It seeks to cancel the six parliamentary seats currently reserved for expatriates, thereby affirming the principle of full political equality between resident and non-resident Lebanese citizens.

As of the issuance of this statement, several parliamentary blocs and independent MPs have announced their public support for this proposal. Notable supporters include Paula Yacoubian, Halime Kaakour, Najat Saliba, Mark Daou, Melhem Khalaf, Elias Jarade, Yassin Yassin, Cynthia Zarazir, Waddah Sadek, and Ihab Matar. The number of MPs backing the amendment now totals approximately 50, reflecting a growing momentum in Parliament and highlighting the importance of correcting the representational imbalance affecting the Lebanese diaspora.

The initiating diaspora groups have reaffirmed their commitment to continuing efforts through engagement and coordination with all MPs and parliamentary blocs to bolster support and ensure the adoption of this amendment, which restores rightful political recognition to Lebanese expatriates as a vital component of national and political life.

Initiating Diaspora Groups: The Lebanese Diaspora Network, Lebanese Overseas Diaspora Association, World Lebanese Cultural Union, Kollouna Irada, Lebanese Forum in Europe, United Expatriates, Council of Lebanese Executives, Lebanese Citizens Around the World, Sawti, Lebanese Diaspora Movement, Change Lebanon, Collectif Libanais de France, Lebanese National Alliance, Latin American Center for Lebanese Studies, Team Hope, Our New Lebanon